
   

1 

  
Arkivsaknr 21/12431-1 
Saksbehandler Trond Brattland 
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Helse- og velferdsutvalget 16.08.2021            
 
 

   
 

Høringssvar – Endring i pasientjournalloven og forskrift om 
IKT-standarder i helse- og omsorgstjenesten 
(tilgjengeliggjøring av og betaling for nasjonale e-
helseløsninger mv.) 
 
Kommunedirektørens innstilling til vedtak: 

Den vedlagte høringsuttalelsen, inkludert vedlagt uttalelse fra KS, vedtas. 

 
Stig Tore Johnsen Magne Nicolaisen 
Kommunedirektør Avdelingsdirektør for helse og omsorg 
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Hva saken gjelder 

Helse- og omsorgsdepartementet har sendt på høring forslag til endring i 
pasientjournalforskriften og IKT-standardforskriften om pålagt bruk og betaling for nasjonale e-
helseløsninger. 
 
 
Saksutredning 

Om høringsforslaget. 
 
Høringsforslaget innebærer pålegg til virksomheter som yter helse- og omsorgstjenester om å ta 
i bruk: 

- Løsning for elektroniske resepter 
- Nasjonal kjernejournal 
- Helsenorge.no 
- Helsenett 

I tillegg foreslås det at virksomhetene blir pålagt å betale for forvaltning og drift av løsningene. 
Det foreslås også at Norsk helsenett SF gis hjemmel til å innhente personopplysninger fra 
folkeregisteret uten hinder av taushetsplikt og til å etablere en kopi av Folkeregisteret som kan 
sammenstilles med andre nødvendige opplysninger.  
 
Formålet med endringene er å styrke og legge til rette for digitalisering i helse- og 
omsorgssektoren fro å bidra til gode og effektive helse- og omsorgstjenestene. 
Frist for høringssvar er 18. august 2021. 
 
 
Om høringsprosessen 
 
Innledningsvis må det bemerkes at denne høringen sendes ut 15. juni med høringsfrist 18. 
august. Dette er en svært uheldig måte å håndtere høringer på. I denne perioden gjennomføres 
ferieavvikling, og de kommunale helse- og omsorgtjenestene har til vanlig utfordringer med å 
klare å håndtere driften.  
 
I år har dette vært ekstra krevende på grunn av pandemien. Dermed er muligheten til å få laget 
et gjennomarbeidet og politisk forankret høringsuttalelse liten. For ettertiden anbefales det at 
høringer som sendes ut rett før sommerferien får frist et stykke ut på høsten. 
 
 
Generelt 
 
Etter mange år med liten progresjon når det gjelder digitalisering av helse- og 
omsorgstjenestene i Norge har arbeidet etter hvert tatt fart. Etablering av de tjenestene som 
høringen omhandler innebærer viktig løft for kvaliteten på tjenestene til våre innbyggere. Dette 
har vært spesielt nyttig gjennom pandemien. 
 
Over mange år har tekniske begrensninger i de kommunale helse-it-systemene, samt 
begrensninger i kommunikasjonen mot spesialisthelsetjenesten hatt betydning for kvaliteten på 
samhandlingen innenfor helse og omsorg. De ulike virksomheter benytter ulike systemer med 
manglende muligheter for samhandling. 
 
Dette har hatt direkte betydning for kvaliteten som den enkelte innbygger mottar på 
helsetjenestene. 
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Det arbeidet som har vært gjort for å bygge nasjonale systemer er derfor svært viktig og Tromsø 
kommune støtter helhetlig opp om dette arbeidet.  
 
 
 
Eierskap og økonomi. 
 
Når det skal etableres felles systemer som skal vedlikeholdes og utvikles er eierskap en viktig 
problemstilling som må avklares. 
 
Hovedproblemstillingen vil være om det skal være statlig eller kommunalt eierskap. Fordelen 
med kommunalt eierskap er at kommunene da også er i førersete når det gjelder å beslutte 
investeringer og utvikling. 
Ulempen med kommunalt eierskap er at det da krever at mange kommuner med ulike interesser 
blir enige om de viktige beslutningene. 
Ser man på de felles helse-it-systemene som infrastruktur vil man finne at mye av de prinsipielle 
sidene ligner på øvrig infrastruktur, der staten har ansvaret for f.eks. jernbane og hovednettverk 
av bilveier. 
Dette taler for statlig eierskap der det er nasjonale mål som styrer utvikling og investeringer.  
I de foreslåtte lovendringene legges det opp til at kommunene skal betale for bruken av 
systemene.  
Brukerbetaling er i seg selv ikke problematisk. I arbeidet med Én innbygger én journal er det 
beregnet at kommunene også vil ha gevinster ved innføring av felles systemer. Om dette er det 
viktig å si at de umiddelbare gevinstene vil dreie seg om økt kvalitet på tjenestene til 
innbyggerne. Effektiviseringsgevinster i tjenesten vil erfaringsmessig ta tid før de får effekt. 
For at betalingsordningen skal framstå som fornuftig og rimelig er det noen viktige prinsipper 
som må være avklart. 
Pålagt bruk med tvungen betaling forutsetter at kommunene kan ha medvirkning på hvordan 
disse systemene utvikles. I tillegg framstår det som urimelig dersom man blir pålagt betaling for 
systemer man ikke bruker. 
Basert på dette mener Tromsø kommune at staten bør finansiere disse tjenestene. Dersom, 
eller når, det viser seg at systemene gir effektiviseringsgevinster for kommunene vil dette kunne 
håndteres i prosessene knyttet til de statlige rammeoverføringer til kommunene. 
Tromsø kommune har ingen synspunkter på at Norsk helsenett SF gis hjemmel til å innhente 
personopplysninger fra folkeregisteret uten hinder av taushetsplikten. 
 
 
Konklusjon 

Tromsø kommune er opptatt av at nasjonale helse-it-systemer etableres, driftes og utvikles slik 
at samhandlingen i helse- og omsorgstjenestene forbedres til det beste for innbyggerne. 
 
Kommunen mener at de store nasjonale helse-it-prosjektene må anses å være felles 
infrastruktur som bør eies, driftes og finansieres av staten. Og at eventuelle 
effektiviseringsgevinster må håndteres innenfor systemet for rammeoverføringer til kommunene. 
 
Tromsø kommune støtter ellers KS sin høringsuttalelse på denne saken. 
 
 
Vedtakskompetanse 

Helse- og velferdsutvalget 
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Vedlegg 

Høringsnotat 
Høringssvar fra KS 


